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يهدف هذا البحث إلى دراسة الاحتمالات الفقهية لإمام الحرمين كتاب الطهارة من نهاية المطلب أنموذجاً، ويحتوي على فصلين، مع مقدمة وتمهيد وخاتمة، واستخدم الباحث فيه منهجين من مناهج البحث العلمي، وهما: المنهج الاستقرائي، والتحليلي.
وتحدث في الفصل الأول: عن تحديد مفهوم الاحتمالات الفقهية، وبيان المراد بها عند إمام الحرمين، مع بيان نشأة ظهور هذا المصطلح عنده.
ثم تحدث عن الصيغ المستخدمة فيها، ومسالكها، مقترنة بنماذجها المنصوصة في المذهب الشافعي.
كما بين الباحث مرتبة الإمام واحتمالاته في المذهب، والأساس في معرفة ما كان معتمدا في المذهب من احتمالات الإمام؛ حيث ذكر فيه: ترتيب المعتمد عند الشافعية، ودعم ذلك كله بشواهد منصوصة في المذهب الشافعي.
وفي الفصل الثاني: تناول الباحث نماذج الاحتمالات الفقهية لإمام الحرمين الواردة في كتاب الطهارة من نهاية المطلب.
وبين الباحث في هذه النماذج: التعريف بالاحتمال الفقهي لكل مسألة، وبيان دليل احتمال الإمام فيها، ثم مرتبته من حيث الاعتماد في المذهب الشافعي.
واختتم البحث بخاتمة اشتملت على أهم النتائج والتوصيات، ومن تلك النتائج أن الاحتمال الفقهي عند إمام الحرمين، هو: ما استنبطه إمام الحرمين من الأحكام الفقهية بالتخريج على المذهب.
Abstract
This study uses the book of Taharah Min Nihayat al-Matlab as a model to examine the jurisprudential possibilities of the Imam of the Two Holy Mosques. It is divided into two parts, each with an introduction, prelude, and conclusion. Inductive, analytical, and deductive scientific research approaches were applied by the researcher.
In the first chapter, the researcher defined the concept of jurisprudential possibilities. Then, he clarified what the Imam of the Two Holy Mosques meant by them, as well as explaining how the term came to be.
Then, he discussed the formulas and procedures employed in them, as well as the Shafi'i school's models.
The researcher also demonstrated the imam's rank and probabilities in the school, as well as the basis for determining what was adopted in the school based on the imam's probabilities. He mentioned the authorized according to the Shafi'is. He supported that by evidence stipulated in the Shafi'i school of thought.
In the second chapter, the researcher looked at the models of the Imam of the Two Holy Mosques' jurisprudential possibilities as indicated in the Book of Taharah Min Nihayat al-Matlab.
	In these models, the researcher explained the definition of each issue's jurisprudential potential, the explanation of the evidence for the imam's possibility in it, and finally its rank in terms of dependency in the Shafi'i school.
The study came to a conclusion with the most important findings and recommendations. One of them is that the Imam of the Two Holy Mosques' jurisprudential potential is: What the Imam of the Two Holy Mosques deduce from jurisprudential rules by measuring on the school.
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